
Respostes a la ciutadania d’ICV al Ple de 30-7-2014 
 
María Jesús Sinfreu 
 
No poso en dubte que sigui legal, els polítics solen fer lleis a la seva 
mesura, però els sembla ètic que hi hagi membres d’aquest govern 
municipal que puguin acumular i compatibilitzar, sense cap rubor, 
ingressos múltiples com a càrrecs oficials, Diputació, PROGESER, 
assistència a plens, dietes, reunions, conferències, ATM, etcètera, mentre 
es criminalitza aturats amb subsidis de misèria per fer algun treball 
esporàdic en B per poder subsistir? 
 
La senyora Millà: 
 
“Des del nostre grup estem totalment d’acord amb el que diu aquesta senyora. 
Ens sembla que no és ètic això, el que passa és que és una cosa que s’ha de 
treballar des de..., bé, canviant les lleis per començar, i des de totes les 
administracions. Entenem que els polítics, o els càrrecs polítics i els de 
responsabilitat, han d’estar pagats, i han d’estar ben pagats, i amb això n’hi ha 
d’haver prou, no cal cobrar dietes, ni per assistència a cap reunió ni a cap altra 
administració. És una feina que hem de fer entre tots, que modestament, des 
del nostre grup aquí, a Esplugues, intentem a la gent del nostre partit fer-li 
entendre que ha de treballar en aquest sentit, però és una cosa que costa, i 
que, bé, ve de molt amunt. I depèn una miqueta de tots, també, del que votem i 
de quan votem.” 
 
 
El senyor Giner: 
 
Hi ha una altra intervenció que va també adreçada a tots els portaveus dels 
grups polítics, que fa la senyora María Sierra. Ella, amb aquest extens escrit 
que ens presenta, ha fet una sèrie de consideracions, i ha fet esment de 
determinades persones que ni són polítiques ni tenen cap càrrec aquí, a 
l’ajuntament. Per tant, el que voldríem, doncs, és obviar aquesta part, i aniríem 
directament al que es plantejava a nivell de les intervencions o preguntes dels 
grups. No voldríem intervenir, doncs, o fer esment o referència a persones en 
aquest sentit, que no són polítics en actiu en aquesta corporació. Per tant, me’n 
vaig al punt directament en què feia les preguntes, o en què demanava algunes 
respostes. 
 
Maria Sierra 
 
Ahora voy a hacer una petición, y veremos la buena voluntad de todos, 
incluso del partido que gobierna en este municipio. Tenemos una piscina 
descubierta donde los discapacitados no pueden acceder. Lo hacemos, 
con permiso del ayuntamiento, bajando con el coche desde el 
aparcamiento de La Baronda. Pero el terreno está sin asfaltar, y cuesta 
muchísimo llegar, cuanto más subir hasta el coche. Creo que asfaltarlo 
con hormigón no sería tan costoso, y facilitaríamos el acceso al que 
todos tenemos derecho. He pedido el flexo de la ducha de discapacitados 



el día 21 de junio, el día 4 de julio aún no estaba puesto. Los 
discapacitados no se podían duchar, el resto de ciudadanos sí. Son 
pequeñeces, pero importantes para el que no puede acceder a una ducha, 
y de nuevo discriminación, porque no se debería pedir, debería estar 
puesto. Tenemos muchas calles todavía que están inaccesibles para 
estas personas. El propio ayuntamiento tiene un escalón en la entrada. 
Pequeñeces no, necesidades de accesibilidad. Así hay muchas aceras 
todavía, que son más importantes que una hoguera o que fiestas, que 
cuestan mucho dinero, pero ahí sí estáis todos de acuerdo, ¿no? 
 
Necesitamos una residencia para nuestros hijos. Todavía no he visto a 
nadie de la oposición hablando de ella, solo el PSC de Esplugues. Un día 
no estaremos y tenemos derecho a saber cómo quedarán nuestros hijos, 
pero claro, son nuestros, solo nuestros, y CIU y Esquerra la han echado 
atrás. Recogimos 4.000 firmas en una semana, y se entregaron a la 
Generalitat. Se firmó un convenio, se hizo el proyecto, pero su partido y 
Esquerra están tan ocupados en engañar al pueblo que no les interesa lo 
demás, y la han echado para atrás otra vez por falta de dinero.  
 
Excusas hay para todo menos para los más desvalidos, pero sepan que 
detrás de estas personas estamos nosotras, madres con el coraje que a 
ustedes les falta. Trabajamos y lo hacemos con mucho sacrificio para que 
nuestros hijos tengan aquello por lo que ustedes deberían luchar: 
bienestar. No pedimos subvención, y además ayudamos a otras entidades 
que necesitan material para los chicos discapacitados. No hacemos venta 
desleal, como se va diciendo por ahí, hacemos un rastrillo que tiene 
mucho trabajo y muchas horas, y un esfuerzo tremendo. Es más, es un 
mes intenso de no parar, y que nadie cobra nada. El pueblo lo agradece y 
colabora, y con ese dinero se compra material para rehabilitación, y se 
paga la rehabilitación. Se hacen donaciones a quien lo necesita. El año 
pasado fue a ASPRO CEAS, se les compró colchonetas, cuñas y material 
de fisioterapia por un valor de 1.000 euros. Este año el material ha sido 
para el casal de discapacitados, y se ha comprado una bicicleta motor 
med de rehabilitación que ha costado 3.500 euros, colchonetas, cuñas, 
rulos, pelotas, todo lo necesario, y que debería pagar la Administración, 
pero trabajamos y lo hacemos con gusto, porque quien nos conoce sabe 
lo que hacemos y los motivos. Espero este año contar con la 
colaboración de todos ustedes. Creo que pueden perder quince minutos y 
visitarnos. 
 
AIDED ha conseguido temas importantes trabajando, y así seguiremos. 
Espero que tengan ustedes claro que comer cada día para todos, no solo 
para estos niños, es una necesidad, que hay familias que no pueden 
hacerlo diariamente, y que esos discapacitados tienen menos 
oportunidades que el resto de los chicos. Solo pido como madre y como 
representante de este colectivo sensibilidad y trabajo para mejorar sus 
vidas, que ya son bastante complicadas, y que ustedes utilicen el asiento 
que tienen dignamente, que visto lo visto hay quien debería sentarse en el 
suelo.  
 



 
La senyora Ibáñez: 
“Sí, el nostre grup no entrarem a fer el debat de les quatre pàgines que ens 
dedica, però sí ens quedem amb la demanda que fa ella, que asfaltin l’arribada 
a la piscina descoberta i que posin les dutxes amb el flexo.  
Res més.” 
 
 
El senyor Doce: 
 
“Ho entendrem, perquè s’està fent una mica tard. Parlaré, i amb això li demano 
una mica de comprensió, en nom d’un seguit d’associacions i de comunitats de 
propietaris, concretament de l’Associació de Veïns de La Miranda, de la 
Comunitat de Propietaris de La Mallola-Cases, de la Comunitat de Propietaris 
de La Mallola-Pisos, dels veïns del carrer Magdalena-Amigó i del carrer Nord, i 
com sap, de 1.308 ciutadans d’Esplugues que ens han atorgat la seva 
signatura, han donat la seva signatura per oposar-nos al projecte de 
construcció d’un tanatori a la Plaça de la Constitució. 
 
Ens felicitem, en primer lloc, de la retirada de la permuta al solar del carrer 
Nord. És una part de la lluita, diguem-ne, que portem aquests veïns, que veiem 
justificada la nostra feina amb aquesta retirada. Però això ens porta una mica 
on érem fa dos anys, quan ens vam començar a oposar a aquest projecte. Les 
raons que vam donar per escrit per oposar-nos al projecte de la Plaça de la 
Constitució, han passat dos anys, i en el projecte que s’ha presentat i que 
l’ajuntament ha aprovat inicialment –l’equip de govern ha aprovat inicialment– 
es mantenen.  
 
I aquesta alternativa que es va buscar al carrer Nord, sense explicar-la ni als 
altres grups polítics ni als veïns que havíem estat consultats abans, o als que 
s’hauria pogut consultar després perquè serien més directament afectats, això 
ens ha portat a una situació en la qual tenim probablement, algú ho ha dit 
abans, un projecte pitjor. Ens trobem en una situació en la qual tenim un 
projecte que l’equip de govern, amb la tramitació del pla especial, entenem que 
li ha atorgat, o li dóna, una sèrie de..., el que entenem discrecionalitats, aplicant 
lògicament marges legals, però en l’extrem més alt del que això es podria fer, 
no? 
 
Si no hi hagués pla especial estaríem en el que diu el pla general per a la zona, 
el 20 a 10, i en el pla especial, diguem-ne, quan es fa el pla especial, s’haurien 
de complir tres tipus de condicions: una adaptació de l’ús en el cas de 
l’equipament, que en aquest cas entenem que no es contempla, i un exemple 
d’això és que quan un altre tanatori ha vingut a implantar-se a Esplugues no 
s’ha situat en un terreny d’equipaments sinó que s’ha implantat en un sòl 
industrial; l’interès públic, que en aquest cas no el veiem justificat, i el projecte 
no el justifica, veiem que no es contempla la urbanització de la rotonda, que 
lògicament és una obligació d’aquest pla, veiem que no es considera l’afectació 
que això té sobre la mobilitat en el sector, ni els interessos de la residència i de 
la inversió que s’ha fet, en uns terrenys que a més a més són una concessió 



municipal de construcció d’una residència geriàtrica, que estaria paret amb 
paret amb aquest tanatori.  
 
I d’altra banda, tampoc s’aconsegueix l’adaptació a l’entorn, perquè tractant-se 
d’una parcel·la de 1.400 metres quadrats, quan comparem amb altres plans 
especials pròxims, veiem que la que més..., diguem-ne que la següent de mida 
tindria tres vegades la mida d’aquesta parcel·la. I en aquesta parcel·la, que és 
tres vegades més gran, l’ocupació és un 70 per cent inferior a la que ara 
l’ajuntament acceptaria. Això, clar, al que porta és que com que la dimensió de 
la parcel·la és molt més petita, aquesta edificació un 70 per cent més gran el 
que genera és una sensació que..., una realitat que l’edifici no cap a la 
parcel·la. 
 
I tot això es fa no entenem massa amb quin..., diguem-ne que l’argumentació 
que s’ha donat abans és que el pla especial ara es desenvolupa amb una 
parcel·la privada, de propietat privada, en comptes d’en una parcel·la de 
titularitat pública, però jo entenc que l’ajuntament –o entenem els afectats– dins 
d’aquesta funció que té d’ordenació del territori, ha de vetllar igual, i l’ordenació 
ha de ser, diguem-ne, amb sentit, tant si és en un sòl de propietat privada, com 
si és en un sòl de titularitat pública. 
Llavors...” 
 
 
El senyor Doce: 
 
“Faria les dues preguntes. La pregunta a l’equip de govern seria si coneix 
l’equip de govern l’avantatge econòmic que obtindrà Àltima instal·lant el tanatori 
en un terreny d’equipament, que té els avantatges que en aquest cas suposa la 
tramitació d’un pla especial i el menor preu del sòl. I per a la resta de portaveus 
dels partits i el regidor no adscrit, si consideren legalment admissible i 
acceptable que la sol·licitud del pla especial presentat per Àltima –a la 
presentació del pla presentat per Àltima– figurin 300.000 euros que s’haurien 
d’entendre com una donació que fa aquesta empresa a l’Ajuntament 
d’Esplugues, i que ens sembla que justifica, o sembla justificar, un interès 
públic, però que legalment no està recollida, perquè en sòl urbà consolidat 
aquesta compensació no té lloc, eh?” 
 
La senyora Ibáñez: 
 
“Bé, nosaltres respecte a la pregunta que fa l’Associació de La Miranda, diríem 
que legalment entenem que no és admissible, i així ho hem fet també constar a 
les nostres al·legacions. Que pot ser pràctica habitual, sí. Que ells ho posen en 
el seu informe, per tant, sembla com al descobert, però nosaltres entenem que 
haurien de ser uns 300.000 euros finalistes, i per a la qüestió de l’entorn del 
possible tanatori, i no es poden fer servir aquests 300.000 euros ni per fer un 
casal a la Ciutat Diagonal, ni per arreglar el camp de futbol del Salt del Pi. Per 
tant, entenem que hagués estat acceptable si aquests 300.000 euros fossin 
finalistes, eh? Per tant, ho posem a les al·legacions, i així ho fem saber. 
 



Respecte a la polèmica generada per les vostres al·legacions, sí que potser jo 
crec que no és un acte de mala fe, ni vol dir expressament això, però clar, 
plantejant suborn al Ple estàs també dient, és veritat, que nosaltres també ens 
deixem subornar d’alguna manera, no?, i tampoc és... Però crec que no està fet 
amb aquesta intenció, sinó...” 
 
El senyor Roldán: 
 
“Mire, es relativo al tanatorio, y la pregunta dice así. Dice: “La empresa Elysius 
Europa ha presentado un plan especial para la construcción de un tanatorio en 
un terreno calificado como equipamiento, en la Plaza Constitución de 
Esplugues, aprobado inicialmente el pasado 6 de junio. En Esplugues no hay 
plan de equipamientos para el municipio, ni ordenanza alguna que regule la 
instalación de actividades de este tipo, por lo que si otras empresas 
presentasen solicitudes de otros tanatorios en otros terrenos de equipamientos, 
el ayuntamiento, tal y como nos ha indicado en muchas ocasiones, debería 
tramitarlos, y si cumplen, aprobarlos. 
 
La pregunta para el equipo de gobierno es la siguiente: ¿Cómo es que 
Esplugues no dispone de un plan director de equipamiento a nivel municipal, 
que permita ordenar de forma adecuada a las necesidades de la ciudad la 
instalación de actividades como la de tanatorio u otras, cuya proliferación en 
terrenos de equipamientos impediría que el destino inicialmente previsto para 
estos terrenos se cumpliese?  
 
Para los demás partidos y el regidor no adscrito, seria: ¿Consideran ustedes 
necesario que Esplugues disponga de ese plan de equipamiento global?  
 
Ya está, buenas noches.” 
 
 
La senyora Ibáñez: 
 
“Bé, nosaltres sí que estaríem totalment d’acord amb aquest pla que planteja 
dels equipaments global. En tot cas, ho anotem per, no sé, treballar-ho 
conjuntament i tirar-ho endavant.” 
 


